
 

Äldrenämnden          

 
 

106 64 Stockholm 

Swedenborgsgatan 20 

Protokoll nr 1 fört vid äällddrreennäämmnnddeennss sammanträde tisdagen,  

den 22 januari 2013 kl. 16.00-16.47 

 

Justerat, den 4 februari 2013 

 

Paragrafer 1- 17, omedelbart justerade: § 9-10 

 

 

 

          

Joakim Larsson (M)  Christopher Ödmann (MP)                    

Ordförande  Vice ordförande                                                

          

NÄRVARANDE: 

 

OOrrddfföörraannddee    JJooaakkiimm  LLaarrssssoonn  ((MM)) 

VViiccee  oorrddfföörraannddee Christopher Ödmann (MP) 

 

LLeeddaammöötteerr  Olle Andretzky (M) 

  Birgitta Breile (M)  

  Dennis Wedin (M)   

  Helen Jäderlund Eckardt (FP) 

Mirja Räihä (S) 

Gabriel Marawgeh (S) 

Norma Aranda de Gutiérrez (S) 

Eivor Karlsson (MP) 

Torun Boucher (V) 

 

EErrssäättttaarree::  Magnus Bock (M) 

Mathias Hellichius (M) 

Inga-Lill Persson (FP) 

Hanna Gerdes (FP) 

Magnus Nilsson (S) 

Manlio Palocci (S) 

Sarah Johansson (MP) 

Anders Ödmark (MP) 

Brit Rundberg (V) 

  

FFöörrhhiinnddeerr:: ledamöterna Kitty Ericsson (M) och Lisbeth Crabo Ljungman (M) 

samt ersättarna Lars Edvall (M), Marianne Pettersson (M), Catarina Carbell (S) 

och Madeleine Sjöhage (C). 

  

TTjjäännssttggöörraannddee  eerrssäättttaarree::  Magnus Bock (M) för Kitty Ericsson (M) och Mathias 

Hellicius (M) för Lisbeth Crabo Ljungman (M).  

 

NNäärrvvaarraannddee  ttjjäännsstteemmäänn::  förvaltningsdirektören Eva Frunk-Lind, avdelningscheferna 

Karin Ekdahl Wästberg, AnnMarie Ståhl och Raili Karlsson, biträdande 

avdelningscheferna Marita Åkersten och Anneli Svensson, nämndsekreteraren  
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Barbara Ahlmark samt biträdande borgarrådssekreteraren Patrik Ljungman. 

 

 

§ 1 Närvarande 

Noteras närvarande ledamöter och tjänstgörande ersättare. Ordföranden Joakim 

Larsson välkomnar i äldrenämnden två nya ersättare för (FP) Inga-Lill Persson 

och Hanna Gerdes samt välkomnar Karin Ekdahl Wästberg som är en ny chef 

på äldreförvaltningen för avdelningen Utbildning och administration efter 

Chatrin Engbo. 

 

 

§ 2 Val av justerare 

Vice ordföranden Christopher Ödmann (MP) utses att tillsammans med 

ordföranden Joakim Larsson (M) justera dagens protokoll. 

 

 

§ 3 Anmälan av protokollsjustering 

Anmäls att äldrenämndens protokoll 9/2012-12-11 justerats 2012-12-17.  

 

 Äldrenämndens beslut 

Anmälan läggs med godkännande till handlingarna. 

 

 

§ 4 Anmälan av övriga frågor samt fastställande av dagordning 

Ledamoten Torun Boucher (V) och ersättaren Brit Rundberg (V) anmäler 

frågor rörande tiden för införande av förenklad bistånd och beträffande 

evakueringslägenheter på Koppargården i samband med ombyggnationer  

av vård- och omsorgsboenden efter beslut från Arbetsmiljöverket.  

Varefter godkänns dagordningen. 

 

 

§ 5 Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter och ersättare 

Anmäls en skrivelse om evakueringsboende vid upprustning av 

äldreomsorgsboenden från ledamoten Torun Boucher (V),  

daterad 2013-01-22, dnr 109-116/2013. 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden överlämnar skrivelsen till förvaltningen för beredning.  

 

 

§ 6 Förvaltningschefens information 

a/ Direktören Eva Frunk Lind informerar om att förra vecka skickades ut en 

inkomstförfrågan till alla enskilda personer (ca 27 000 äldre) som har någon form av 

pågående avgiftsbelagd insats enligt socialtjänstlagen.  

Äldreförvaltningen och ÄldreDirekt är beredda att ta emot och besvara frågor från 

äldre och deras anhöriga i samband med den utsända inkomstförfrågan. 
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För att underlätta för handläggare och medarbetare har äldreförvaltningen i utskicket 

till omsorgstagarna tagit fram en förtydligad information om avgifter inom 

äldreomsorgen och funktionsnedsättning, syftet med inkomstförfrågan, en tabell med 

maxavgifter, en svarsblankett samt en guide om hur blanketten ska fyllas i.   

I brevet till personer över 65 år finns en tydlig hänvisning till Äldre direkt  

(tel. 08-80 65 65). Information om nya avgifter 2013 och inkomstförfrågan finns också 

på webben www.stockholm.se 

 

b/ Biträdande avdelningschefen Annelie Svensson informerar om den nya enheten för 

köhantering för vård- och omsorgsboenden. Enheten startade sin verksamhet före jul 

2012 och fick ett bra stöd från stadsdelsförvaltningarna. Alla äldre som har fått 

biståndsbeslut på vård- och omsorgsboende placeras i kö och i dag står ca 550 står i  

kö men det är bara 100 personer som väntar på boendeplacering, de andra bor redan  

på vård- och omsorgsboenden men önskar få en annan plats och väntar på att den blir 

ledig. Enheten har till hjälp ett nytt verktyg i form av särskilt dataprogram som ger klar 

bild på vilka vård- och omsorgsboenden finns lediga platser, vilka vård- och 

omsorgsboenden har somatisk profil och vilka är inriktade på demens. Det går fort 

med placeringar efter att de äldre bestämt sig att tacka ja till lediga platser. För de äldre 

som lämnar sjukhuset och behöver en snabb placering på vård- och 

omsorgsboendeerbjuds en ledig plats på ett boende där det inte är någon kö. Så fort har 

de tackat ja till förslaget kan de flytta till vård- och omsorgsboende. Praktiskt taget i 

dagsläge finns det ingen kö till vård- och omsorgsboenden i staden, det finns lediga 

platser hela tiden. Ett relativt vänteläge uppstår bara till några mest efterfrågade vård- 

och omsorgsboenden i staden där det är mer äldre som önskar få en placering än 

antalet lediga platser.  

Äldreförvaltningen återkommer till nämnden med en rapport om detta. 

 

c/ Biträdande avdelningschefen Marita Åkersten presenterar projektet 

”Tidsregistreringssystem i hemtjänsten” och informerar om förberedelser inför 

införandet. Äldreförvaltningen förbereder en utbildning för beställare och utförare i 

staden som ska genomföras i höst. Utförarna kommer själva att anskaffa android 

telefoner till sin personal som ska tidsregistrera utförda insatser hemma hos äldre. 

 

d/ Avdelningschefen Raili Karlsson informerar om det aktuella läget för 

ickevalsalternativ i hemtjänsten i staden. I december 2012 var endast 44 äldre personer 

som inte hade gjort något aktivt val av hemtjänstutförare i valfrihetssystemet och fick 

utförare från ickevalsalternativ enligt rullande schema. Äldreförvaltningen följer upp 

ickevalsalternativet och återkommer till nämnden med mer information senare i år. 

 

 

§ 7     Centralupphandling för vård- och omsorgsboenden 2013 (Kattrumpstullen,  

          Linnégården och S:t Erik)  

          Remiss från kommunstyrelsen, dnr 125-1595/2012 

 

Ärende 

Föreligger ärende dnr 0401-433/2012 

 

 Yrkanden 

http://www.stockholm.se/
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Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M) och ledamoten Helen Jäderlund  

Eckardt (FP) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) yrkar bifall till eget förslag till beslut med 

stöd av vice ordföranden Christopher Ödmann m.fl. (MP). 

  

Ledamoten Torun Boucher (V) yrkar bifall till eget förslag till beslut. 

 

Vice ordföranden Christopher Ödmann m.fl. (MP) anmäler eget särskilt 

uttalande. 

 

 Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att det finns tre förslag till beslut: 

förvaltningens förslag till beslut som stödds av (M) och (FP), ett gemensamt 

förslag till beslut från (S) och (MP) och eget förslag till beslut från (V).  

 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner majoriteten för 

förvaltningens förslag till beslut som stöds av (M) och (FP). 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

      Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det 

till kommunstyrelsen som sitt svar på remiss om centralupphandling för vård- 

och omsorgsboenden 2013 (Kattrumpstullen, Linnégården och S:t Erik). 

 

Reservation från (S) och (MP): 

Mot beslutet reserverar sig ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) med stöd av vice 

ordföranden Christopher Ödmann m.fl. (MP) med hänvisning till ett gemensamt 

yrkande: 

”Vi yrkar att äldrenämnden beslutar  

att avslå förvaltningens förslag till beslut 

att ta tillbaka verksamheterna i egen regi 

samt 

att därutöver anföra 

Stiftelsen Rödakorshemmet anger som skäl att inte fortsätta att driva äldreboenden de 

ersättningsnivåerna som staden tillämpar. D återstår givets frågan om hur nästa 

entreprenör ska kunna klara sig när en seriös entreprenör inte anser sig kunna fortsätta. 

När det gäller Linnégården så har även den verksamheten varit en orsak till 

vårdskandalerna i Stockholm. 

Vi anser att andelen äldreomsorg i egen regi är för liten och staden riskerar att förlora 

den kommunala kompetensen inom äldrevården. Vi är övertygade att äldreomsorgens 

behov inte tillgodoses med en ytterligare upphandling, snarare är behovet att 

ytterligare förbättra kontrollen. Utöver det vore det önskvärt att den utredningen av 

ersättningsnivåer, som SLK har i uppdrag att göra, äntligen skulle bli klar. Det känns 

oerhört otillfredsställande att majoriteten hela tiden hänvisar till den utredningen utan 

att det sker någon som helst förbättring. Detta drabbar såväl den egna verksamheten 

som den som drivs av entreprenörer.” 
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Reservation från (V): 

Mot beslutet reserverar sig ledamoten Torun Boucher (V) med hänvisning till eget 

yrkande: 

”Vänsterpartiet anför följande som sitt svar på remissen. 

Vi anser att de tre boendena ska tas tillbaka i egen regi. 

Vi anser vidare att vård- och omsorgsboenden inte ska centralupphandlas överhuvud 

taget. Ska boendena alls upphandlas så ska detta göras på samma politiska nivå som 

uppföljningsansvaret ligger. Ur ett demokratiskt perspektiv är ansvarsutkrävandet för 

medborgarna alldeles för otydligt i dagsläget.  

Upphandlingar ska därför alltid beslutas lokalt av respektive stadsdelsnämnd och 

personalen ska alltid kunna lägga egenregianbud. Idag toppstyrs stadens utbud av 

äldreboenden från kommunstyrelsen och avgörande tilldelningsbeslut lämnas till en 

tjänsteman. Stadsdelsnämnderna omvandlas från beslutande till förvaltande organ, 

trots att de har det faktiska ansvaret inför medborgarna. Uppföljningsansvaret blir 

mycket otydligt när stadsdelsnämnden inte kan säga upp avtalet vid ett allvarligt 

kontraktsbrott eller kräva ekonomisk kompensation. Därmed försämras även 

medborgarnas, brukarnas och de anhörigas möjligheter till ansvarsutkrävande när det 

gäller en verksamhets kvalitet.  

Vi anser därför att det i detta fall finns fler goda anledningar att ta tillbaka dessa tre 

boenden i egen regi. Stockholms stad behöver öka sin andel äldreboenden i egen regi. 

Andelen äldreboenden i egen regi i Stockholms stad är betydligt lägre än i t.ex. 

grannkommunen Nacka som anser att kommunen bör ha ungefär hälften av boendena i 

egen regi. Stockholms stads politiska majoritet anser tvärtom att så mycket som 

möjligt ska privatiseras så att den folkvalda politiska majoriteten fråntas så mycket 

inflytande som möjligt över våra skattemedel. Det är tydligt uttalat i politiska 

inriktningsdokument och märks också allt mer inom just äldreomsorgen.    

Staden släpper ifrån sig stora delar av kontrollen av boendena. Det blir allt svårare att 

garantera kvaliteten och personalens kompetens, inte heller kan staden övervaka och 

styra utvecklingen av viktiga delar av äldreomsorgen. Konkurrensutsättningen ökar 

även personalomsättningen vilket försämrar kontinuiteten för de äldre. När de 

kommunala alternativen försvinner hamnar staden i en låsningseffekt. Det är inte minst 

uppenbart nu när staden ska renovera ett antal boenden och inte har egna resurser för 

att säkra evakuering på ett betryggande sätt för de äldre.  

Moderaterna går ut i media och påstår att äldreomsorgen är bättre än någonsin 

samtidigt som såväl Röda Korset, Ersta och Stockholms Borgerskap sagt upp olika 

åtaganden inom äldreomsorgen då de inte anser att det går att bedriva bra verksamhet 

under nuvarande villkor. Det är bestickande. Privata organisationer med högt 

förtroende hos befolkningen drar sig tillbaka, kvar för stockholmarna att välja bland 

blir riskkapitalister med lågt förtroende.  

Stadsledningskontoret menar i sina synpunkter på ärendet att utökning av LOV-

upphandlad verksamhet bör ske genom nyetablering. Med tanke på de förskräckliga 

värdeöverföringar från offentligt till privat som den moderatstyrda alliansen har 

ansvaret för så hoppas vi att denna synpunkt också är majoritetens.” 

 

Särskilt uttalande (MP):  
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”Det är bra att avtal med företag bryts när det visat sig att brister som uppdagats 

kvarstår trots vidtagna åtgärder. Allt för ofta förlängs avtal i det närmaste per 

automatik, utan nödvändig uppföljning av hur avtalet följts. 

Det vore bra om de anställda hos de utförare som upphandlas kan ges samma villkor 

om meddelarfrihet som stadens egna anställda. Dessutom bör det demokratiska 

inflytandet i processen ses över, t ex genom att kommunstyrelsens pensionärsråd ges 

bättre möjligheter att komma in tidigt. 

Det vore också önskvärt att skriva in kriterier i förfrågningsunderlag som gör att 

företag i den idéburna (icke vinstdrivande) sektorn gynnas.” 

 

 

§ 8      Motion 2012:40 av Stefan Nilsson (MP) och Christopher Ödmann (MP)  

           om fullt meddelarskydd inom äldreomsorgen 

           Remiss från kommunstyrelsen, dnr 327-1248/2012 

 

Ärende 

Föreligger ärende dnr 0401-347/2012  

 

 Yrkanden 

Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M) och ledamoten Helen Jäderlund  

Eckardt (FP) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Christopher Ödmann m.fl. (MP) yrkar bifall till eget förslag 

till beslut med stöd av ledamoten Torun Boucher (V). 

 

 Ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) yrkar bifall till eget förslag till beslut. 

 

 Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att det finns tre förslag till beslut: 

förvaltningens förslag till beslut som stödds av (M) och (FP), ett gemensamt 

förslag till beslut från (MP) och (V) och eget förslag till beslut från (S).  

 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner majoriteten för 

förvaltningens förslag till beslut som stöds av (M) och (FP). 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

            Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och  

            överlämnar det till kommunstyrelsen som sitt svar på remiss om  

            motion 2012:40 av Stefan Nilsson (MP) och Christopher Ödmann (MP)  

            om fullt meddelarskydd inom äldreomsorgen. 

 

Reservation från (MP) och (V): 

Mot beslutet reserverar sig vice ordföranden Christopher Ödmann m.fl. (MP) med stöd 

av ledamoten Torun Boucher (V) och hänvisar till ett gemensamt yrkande: 

”Vi yrkar att äldrenämnden beslutar  

att tillstyrka motionen och anföra följande. 
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Många människor som arbetar inom Stockholms äldreomsorg känner inte att de kan 

påtala brister, utan att utsättas för obehag som reprimander eller uppsägningar. Att 

personalen vågar påtala brister och komma med förslag är oerhört viktigt för att 

kvaliteten inom äldreomsorgen ska kunna förbättras. 

Det måste bli allmänt känt bland alla stadens företagare inom äldreomsorgen att full 

meddelarfrihet skall råda i Stockholms kommun och att detta är en del av 

kvalitetsförbättringarna.  Med anledning av detta vill vi se att upphandlingsreglerna 

skärps, så att personal, oavsett huvudman, ges full meddelarfrihet.”   

 

Reservation från (S): 

Mot beslutet reserverar sig ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) med hänvisning till eget 

yrkande: 

”Vi socialdemokraterna yrkar att äldrenämnden som svar på remissen anför följande. 

Vi anser att förvaltningens svar inte är tillfylles. Vi har ett resonemang kring 

meddelarskydd. Det är klart att samma rätt att tala med media måste finnas även när 

verksamhet läggs ut på entreprenad. Och det måste vara lika förbjudet för en 

entreprenör som för kommunen att göra eftersökningar på källan till information. 

Majoriteten har ofta hänvisat till Lex Sara som en trygghet men Lex Sara är inte ens i 

närheten av samma sak som en fullständig meddelarskydd. 

Eftersom entreprenörernas verksamhet dessutom finansiera med skattemedel så borde 

detta vara ett självklart krav i upphandlingarna.”  

 

 

§ 9      Tillägg i äldrenämndens delegationsförteckning  

                

Ärende 

Föreligger ärende dnr 102-3/2013  

 

Yrkanden 

Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M) med instämmande av övriga ledamöter 

och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

1. Äldrenämnden godkänner tillägg i delegationsförteckning gällande 

ärendegrupp 5 Individärenden och ändring av lagrummet beträffande 

ärendegrupp 5.3 och 5.4. enligt bilaga till tjänsteutlåtandet. 

2. Äldrenämnden delegerar förtecknade ärenden och ärendegrupp till angiven 

befattningshavare enligt bilaga till tjänsteutlåtandet. 

3. Äldrenämnden överlåter åt förvaltningschefen rätt att vidaredelegera 

förtecknade ärenden och ärendegrupper som anges i bilaga till annan anställd. 

4. Tillägget i delegationsförteckningen gäller från och med den 1 januari 2013. 

 

    Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 

 

 

§ 10      Ny klassificeringsstruktur för registrering av handlingar på  
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             äldreförvaltningen (beteckning 2) 

              

Ärende 

Föreligger ärende dnr 040601-1/2013  

 

Yrkanden 

Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M) med instämmande av övriga ledamöter 

och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

1. Äldrenämnden godkänner äldreförvaltningens tjänsteutlåtande och fastställer 

ny klassificeringsstruktur med beteckning 2 för äldreförvaltningen som gäller 

från och med den 1 januari 2013.  

2. Den tidigare utfärdade klassificeringsstruktur (dnr 117-273/2011) avslutas med 

den 31 december 2012. 

 

            Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 

 

§ 11     Anmälan av ansökan om statsbidrag för ytterligare insatser för att stödja  

            utvecklingen i värdegrundsarbetet inom äldreomsorgen 

               

Ärende 

Föreligger ärende dnr 40504-2/2013  

 

Yrkanden 

Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M) med instämmande av övriga ledamöter 

och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

            Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

§ 12     Anmälan av Stadsrevisionens granskning av E-tjänstprogrammet 

 

Ärende 

Föreligger ärende dnr 0109-431/2012  

 

Yrkanden 

Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M) med instämmande av övriga ledamöter 

och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

            Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

§ 13     Anmälan av delegationsbeslut enligt lista 
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Ärende 

Föreligger tre delegationsbeslut:  

a/ Revidering av arkivorganisation för äldrenämnden, dnr 40601-4/2013 

b/ Framställan till Stadsarkivet om gallringsbeslut för registrering av larm på  

    Stockholms Trygghetsjour, dnr 070601-395/2012 

c/ Ansökan till Stadsarkivet om anstånd för arkivförvaring i utrymme som  

    avviker från arkivrum, dnr 40601-5/2013  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Anmälan läggs till handlingarna. 

 

 

§ 14     Protokoll från kommunstyrelsens pensionärsråd 1/2013-01-15 

 

            Äldrenämndens beslut 

 

 Anmälan läggs till handlingarna. 

 

 

§ 15     Anmälan av protokoll från socialnämndens, äldrenämndens och  

            överförmyndarnämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågor  

            från sammanträde den 13 december 2012 

       

 Äldrenämndens beslut 

 

Anmälan läggs till handlingarna. 

 

 

§ 20    Anmälan av postlista per den 31 december 2012 

 

           Äldrenämndens beslut 

 

 Anmälan läggs till handlingarna. 

 

 

§ 21     Övriga frågor    

Ordföranden Joakim Larsson informerar i samband med frågorna från ledamoten 

Torun Boucher (V) och ersättare Brit Rundberg (V) att införande av förenklad 

biståndsbedömning fortfarande utreds av stadsledningskontoret. Frågor rörande 

evakueringslägenheter på Koppargården ligger inom stadsdelsnämndens 

ansvarsområde. 

 

 

Vid protokollet 

 

Barbara Ahlmark, nämndsekreterare 


